
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo dne 25. června 2008 od 17:30 
na Štefánikově hvězdárně v Praze.

Přítomni: Tomáš Bezouška, Lumír Honzík, Eva Marková, Lenka Soumarová, Pavel Suchan, 
Jaromír Jindra (za Revizní komisi), Jiří Grygar (na část)

1) Kontrola minulého zápisu z 11. 4. 2008 a úkolů z něj vyplývajících

 Suchan v průběhu července vyrozumí VV a Revizní komisi o odstranění nedostatků 
vyplývajících z revize hospodaření za rok 2007.

 Nákup jasoměru – trvá (Suchan).
 Smlouva o kolektivním členství Hvězdárny Žebrák – trvá (Suchan).
 Kontrola rozeslání dotace: dotace je již na účtu ČAS, Honzík pošle Suchanovi přehled 

plateb, Suchan rozešle peníze.

2) VV ČAS vyslovil poděkování za zajištění účasti České astronomické společnosti na 
otevřené   výstavě  Věda  v ulicích  v Liberci  (18.   6.   2008)  Východočeské   pobočce, 
Hvězdárně  v Úpici  a  společnosti  Supra Praha,   jmenovitě   Ing.  Janu Zahajskému za 
zapůjčení pozorovací techniky. O akci byl mimořádný zájem.

3) VV ČAS schválil  financování  cesty na  JENAM 2008  ve Vídni, resp. schůzi EAS. 
Konkrétní   výše   bude   odsouhlasena   elektronicky.   Suchan   zjistí   možnost   účasti   na 
schůzi EAS bez poplatku na JENAM.   Po jednání  EAS zhodnotit  přínos EAS pro 
českou astronomii a další aktivní či pasivní účast v EAS.

4) Členská evidence
Kontrola členské evidence. Termín pro složky ČAS pro odevzdání jmenných plateb a 
kmenových příspěvků je 30. 6. Koordinuje hospodář (Honzík) a člen VV pověřený 
evidencí členů (Bezouška).

5) Doplatky za Evropskou noc vědců
Česká  hlava  avizovala,  že  doplatek  za  Evropskou noc vědců  2007  je   již  na cestě. 
Suchan   zaurguje   u   Akademie   věd   doplatek   za   rok   2006,   který   dosud   nebyl   ani 
avizován.

6) Sekce pro mládež  bohužel  nefunguje,   její  web  je  zastaralý  a   již  neaktualizovaný. 
Suchan vedl jednání se skupinou Zbyška Prágra. Ta se do září rozhodne, zda by byla 
ochotna  a   chtěla  Sekci  pro  mládež   převzít.  Proběhla  diskuze  o   tom,   jaké  má   být 
zaměření   sekce,   diskuze   nad   náměty   (funkční   web,   Noc   na   hvězdárnách).   VV 
upřednostňuje funkční web a další pokračování sekce.

Pobočka Brno  byla  zrušena na minulém zasedání  VV. Bezouška zašle  Suchanovi 
seznam bývalých členů brněnské pobočky, Suchan zašle dopisy s nabídkou do jiných 
složek ČAS.  Suchan zajistí revizi a převzetí agendy a pokladní hotovosti.

Kosmologická   sekce.  Bezouška zašle  p.  Lomozovi  pro  kontrolu  evidence   seznam 
bývalých členů sekce, kteří na rok 2008 nezaplatili.



Historická sekce. Bezouška se sejde s předsedkyní Dr. Šolcovou, aby připravili dopis 
s informacemi o placení příspěvků, který bude odeslán členům Historické sekce. VV 
odsouhlasil odklad odvodu kmenových příspěvků u Historické sekce do 15. 9. 2008.

7) Astronomická olympiáda
V 5. ročníku se zúčastnilo na 5 000 žáků a studentů (ve školním kole). Poprvé byla 
otevřena  kategorie  C,D  pro  1.   a  2.   ročník  čtyřletého   studia  SŠ,   kterou  připravuje 
Hvězdárna  a  planetárium J.  Palisy  v Ostravě,   které  VV děkuje   za  spolupráci.  VV 
vyslovuje poděkování Výboru Astronomické olympiády a jejímu garantu Dr. Randovi 
za přípravu a bezchybný průběh 5. ročníku. MŠMT rok 2008 dotuje částkou 100 000 
Kč, AO je tedy hrazena mimo rozpočet ČAS. Bohužel pouze 16 000 Kč z této částky 
je určeno na odměny (OON). Suchan provede na MŠMT dotaz na možnou změnu 
poměru v dotaci.

8) VV   vyslovil   spokojenost   s webem  astro.cz  a   děkuje   redakci   a   zvláště   jejímu 
vedoucímu redaktorovi Petru Kubalovi.

9) Logo ČAS a astro.cz
VV projednal  návrh  K.  Mokrého   a   redakce   astro.cz  na   řešení   nového   loga  ČAS. 
Připomínky VV byly začleněny do návrhu K. Mokrého. VV odsouhlasil  vyhlášení 
veřejné soutěže o logo ČAS a odvozené logo pro astro.cz. s odměnou 3 000 Kč (po 
zdanění).

10) Evropská  noc  vědců  se   letos  koná  26.  září  2008  (poslední  pátek  v září).  Letošní 
koordinátor v ČR Techmania Plzeň oznámila, že smlouva s EU je před podpisem (je 
ve fázi vyjednávání). Po podpisu Suchan ihned rozešle všem podrobné informace.

11) Podzimní knižní veletrh v Havlíčkově Brodě (10. až 11. 10. 2008)
Účast ČAS připravuje a zodpovídá  za ni P. Bartoš.  Bude zde udělena cena Littera 
Astronomica.   VV   ČAS   schválil   komisi   pro   posouzení   kandidátů   na   cenu   LA   ve 
složení: Bartoš, Grygar, Soumarová, Hejkalová, Kanzelsberger.

12) 6. MHV podzim 2008  se bude konat  opět  v Zubří  u Nového Města  na Moravě  o 
víkendu 3. až 5. října 2008. Zajišťují Zahajský, Jindra, Soumarová, Pacák a Suchan. O 
akci MHV je stále velký zájem.

13) Česká astrofotografie měsíce
VV ČAS děkuje porotě ČAM za její neúnavnou a spolehlivou práci v projektu České 
astrofotografie   měsíce.     10.   srpna   2008   budou   na   Hvězdárně   v Úpici   slavnostně 
odhaleny mosazné destičky Astrofotografů roku 2006 a 2007.

14) Keplerovo muzeum
Suchan  informoval  o  proběhlých  jednáních  s majitelkou  domu a  Dr.  L.  Sehnalem, 
emeritním ředitelem AsÚ AV ČR: majitelka domu, kde v Praze žil J. Kepler, nabízí 
pronájem přízemní  místnosti  na nádvoří   a  vitrin  v průchodu za  symbolickou 1 Kč 
ročně tomu, kdo zde zřídí a bude provozovat Keplerovo muzeum, které v Praze dosud 



chybí. VV odsouhlasil přijetí odborné garance a organizačního zabezpečení Keplerova 
muzea Českou astronomickou společností. V tom smyslu se Suchan pověřuje dalšími 
jednáními: uzavření smlouvy o smlouvě budoucí s majitelkou domu, s magistrátem o 
financování, s Národním technickým muzeem o spolupráci, s předsedkyní Historické 
sekce Dr. Šolcovou o garanci expozice. V případě zajištění finančních prostředků na 
expozici a na roční úhradu energií a služeb bude zadána příprava. Uvažovaný termín 
otevření  1.  1.  2009,   tedy  v samém začátku  Mezinárodního   roku astronomie.  Další 
možný zdroj financování je Český organizační výbor IYA 2009.

15) Kopalova přednáška  bude  přednesena a  předána   v listopadu 2008 na konferenci 
Sekce   pozorovatelů   proměnných   hvězd   v Litomyšli   (spojitost   s rodištěm   Prof. 
Kopala), předá Marková. VV schválil komisi ve složení Dr. Marková, Dr. Pravec a Dr. 
Šidlichovský. Marková tyto navržené členy komise osloví.

16) ČAS se spolupodílí  na výstavě  Astronomického ústavu AV ČR, v.v.i. POHLEDY 
DO VESMÍRU, která  bude ve dnech 4.  7.  až  10. 8. otevřena na zámku v Nových 
Hradech u Skutče, a to jednak fotografickou výstavou Hvězdárny v Česku (autor Š. 
Kovář), jednak historickými exponáty z depozitáře ČAS. Zajišťuje Suchan.

17) VV schválil žádost/nabídku SAS ke  spolupořádání Expedice za zatměním Slunce 
2009 do Číny organizovanou SAS. Suchan zajistí zveřejnění informací (pozvánky) na 
astro.cz a dále, kde to bude vhodné.

18) Protože  se   již  dlouho  neuskutečnilo  společné   zasedání  vedení  ČAS a SAS,  bylo 
rozhodnuto toto zasedání SAS navrhnout a uspořádat. Jednou z možností je Litomyšl 
v listopadu 2008, možná je i cesta na Slovensko.

19) KR do Astropisu nebudou nadále všívány, ale pouze vkládány. Náklady navíc o 0,60 
Kč za kus zaplatí ČAS.

20) K setkání složek v Praze – Kolovratech: bylo málo času k přednesení, co koho pálí, 
tématicky by bylo vhodné podpořit  příspěvky především o činnosti (ČAS a dalších 
subjektů).

21) Změnu přihlášky (kontakty,…) zajistí Suchan, Bezouška.

22) Smlouva   s hvězdárnami,   které   poskytují   slevy   členům   ČAS  o   reciprocitě 
poskytované ČAS. Zajistí Suchan co nejdříve.

23) Novou smlouvu o kolektivním členství HaP Praha zajistí co nejdříve Suchan.

24) Došlá pošta.

Příští   jednání  VV ČAS se  bude  konat   ve   středu  15.   10.   2008  od  17:30  na  Štefánikově 
hvězdárně. 



Zapsal: Suchan


